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با ظه�ور فض�ای مج�ازی تصاوی�ری از موزه های 
برخی کش�ور ها مانند ترکیه منتش�ر ش�ده که در 
آن آثار منس�وب به پیامبر اس�ام از جمله لباس، 
عبا، عمامه  و موی س�ر به نمایش گذاش�ته ش�ده 
اس�ت اما این آثار تا چه حد س�ندیت دارند و آیا از 
ش�گردهای جذب توریس�ت در ترکیه است؟ این 
س�ؤالی بود که حجت الاسام س�یدهادی صالحی 
از اس�تادان حوزه و نسخه شناس�ان مشهور در قم 
به آن پاس�خ دادند و ن�کات جالب�ی را در این باره 
مطرح کردند که خواندن آن خالی از لطف نیس�ت.

اهمیت موزه توپقاپی ی�ا توپکاپی در ترکیه 
چیست؟

توپقاپو از دو واژه مجزای توپ و قاپو ش��کل گرفته و به 
معنی دروازه توپ اس��ت که در زب��ان ترکی به صورت 
توپکاپو تلفظ می شود. موزه قصر توپکاپی با اینکه آثار 
مقدس��ی از اکثر ادیان منطقه دارد اما بیش��ترین آثار 
مربوط به اسلام، اهل بیت، صحابه و به خصوص پیامبر 
اس��ت. مهم  ترین و مقدس  ترین موزه اسلام محسوب 
می ش��ود. خلفای عثمانی اش��یای زیادی دراین موزه 
گذاش��ته اند. این موزه در جذب توریس��ت ترکیه هم 
تأثیرگذار است. مثلاً جبه ای از پیامبر در مسجد سلطان 
احمد بود که سالی یک بار آن را بیرون می آوردند تا هوا 
بخورد و از بین نرود. خیلی ها برای دیدن آن می رفتند. 
بعد ها آن لب��اس را به موزه توپکاپ��ی منتقل کردند تا 

ایمن تر حفظ شود.
این اشیا معتبر و قابل تأیید هستند؟

البته حقیقت امر این است که همه اشیای منتسب در 
موزه لازم به تأیید نیس��تند ولی اگر حتی یک شیء از 
وجود مقدس پیامبر مانده باشد برای ما ارزشمند است. 
این اش��یا تاریخچه دارند و در منابع معتبر اهل تسنن 
ازجمله صحیح بخاری به آنها اشاره شده است. مثلًا در 
صحیح بخاری آمده اس��ت پیامبر یک بار از ظرفی آب 
خوردند، اصحاب از این ظرف آب می خورند تا متبرک 
شوند یا انس مالک خادم پیامبر ظرفی را که پیامبر از 
آن آب می خوردند، نگه داش��ته بود. ظرف گلی بود اما 
حلقه ای فلزی برای آویزان کردن داشت. او می خواست 
حلقه را عوض کند ولی صحابه نگذاشتند. گفتند چیزی 
که پیامبر از آن آب خورده نباید عوض نشود. در صحیح 
بخاری بابی هست که لفظ یتبرک آورده شده و در آن 
نوشته تبرک به ظروف، لباس، شمشیر، کفش و... پیامبر 
و همه اینها منابع معتبر اهل سنت هستند که در موزه 

توپکاپی نگهداری می شوند.
نگهداری از چنین اشیای معتبر یا نامعتبر چه 

اهمیتی داشته است؟
در کتاب های تاریخی هم بعضاً به این مسئله اشاره شده 
است که فلان ش��یء از پیامبر در فلان خانواده و قبیله 
به عنوان تبرک نگهداری شده و این برای آنها اهمیت 

داشته است چون اولاً مش��خص  می شد اشیای پیامبر 
از بین نمی رود و همه قبیله حول محور ش��یء پیامبر 
جمع  می شدند و ثانیاً باعث قدرت و توانمندی شان بود 
و قبایل دیگر از آنها می ترسند. برای استجابت دعا و رفع 
مشکلات از آن استفاده می کردند و نوعی اعتبار و ارزش 
برای افراد محسوب  می شد که نسل در نسل آن را حفظ 
می کردند. مثلاً در زمان امام رضا)ع( کسی چند رشته مو 
نزد حضرت آورد و گفت اینها موهای پیامبر است. امام 
آنها را آتش زد که باعث تعجب آن فرد شد. همه مو ها به 
جز دو سه تار سوخت، امام رضا فرمود اینها موی پیامبر 

است چون موی پیامبر نمی سوزد.
پس این مو ها که در بعضی موزه ها منتسب به 

پیامبر است واقعی هستند؟
مو هایی در موزه های مصر، بنگلادش و در اس��تانبول 
موزه توپکاپی وجود دارد که می ت��وان آزمایش کرد و 
نسبت به صحت و سقم آنها تا حدودی مطمئن شد اما 
در هر حال این اشیا در میان قبایل گذشته جنبه تقدس 
و اعتبار داشته است. مثلًا اگر تار هایی از موهای پیامبر 
را به عنوان تبرک نگه می داشتند برای شان مهم بوده. 
ما نمی توانیم اصل را انکار کنیم. اینها نسل به نسل در 

قبایل به ارث می رسید.
چطور این اشیا جمع آوری شدند؟

امپراتوری عثمانی 600 سال حکومت کرد. بخشی از 
اروپا تا نهایت ش��مال افریقا منطقه حکومتی آنها بود. 
عثمانی ها اگر اطلاع پیدا می کردن��د در هر منطقه ای 
قبیله ای شیء یا چیزی منتسب به پیامبر دارد با احترام 

و تش��ریفات آن را خریداری می کرد به این صورت که 
ش��یء مربوطه را همراه بزرگان آن قبیله به اسلامبول 
مرکز دولت عثمانی دع��وت می کرد. آنها هم عظمت و 
تش��ریفات عثمانی را می دیدند و هم خزانه مخصوص 
سلطنتی که اشیای باارزشی در آن نگهداری  می شدند 
تا خیال شان آسوده شود سپس با عزت و احترام آنها را 

برمی گرداندند.
در زمان خود اهل بیت هم اشیای منسوب به 

پیامبر گردآوری  می شده است؟
بله حتی بنی امیه اشیای مربوط به پیامبر را نگهداری 
می کردند. در صحیح بخاری عبارت جالبی است. عمر بن 
عبدالعزیز حاکم مدینه بود. برای تهیه ظرفی که پیامبر 
از آن آب خورده بودند به فردی که آن را داشت گفت این 
را به ما هدیه کن چون قیمت ندارد و ارزشمند است. یا به 

منصور دوانیقی از خلفای عباسی گفتند حالا که خلیفه 
شدی برای اعتبار بخشیدن به خلافت از پیامبر چه چیز 

داری؟ آیا عبا، عمامه و چیزی از پیامبر داری؟ 
منصور می دانست که امام صادق)ع( هم باید او را تأیید 
کنند آن زم��ان کلاس درس  امام صادق )ع( را منصور 
دوانیقی تعطیل کرده بود. منصور به امام نامه نوش��ت 
که یکی از اش��یای پیامبر را به ما بدهید. امام به او یک 
عصا دادند و نوش��تند این عصای پیامبر است. منصور 
خسیس  ترین خلیفه عباسی است. به صورتی که شعرای 
آن زمان او را هجو کردند. مراس��م بزرگی می گیرد و از 
همه می خواهد برای خلافت او بیایند. امام صادق را هم 
دعوت کرد و کنار خود نشاند تا عصای پیامبر مورد تأیید 
باشد. تا شب همه امرا و شیوخ برای بیعت آمدند و عصا 
را برای تبرک می بوسیدند و به منصور تبریک می گفتند 
و می رفتند. بعد از مراسم، منصور به امام گفت چیزی 

بخواهید. امام فرمود چیزی نمی خواهم فقط بگذارید 
کلاس درس برقرار باشد و فرصت نشر احادیث و سخنان 

پیامبر فراهم آید.
چقدر صحت و س�قم این اشیای منسوب به 
پیامبر در دولت عثمانی که متصدی این امر 

بود رعایت  می شد؟
عثمانی در طول سال ها س��عی کرد با تحقیق این اشیا 
را بخرد و جمع آوری کند. امپرات��وری عثمانی نیازی 
به جعل اش��یا به نام پیامبر نداش��ت. آنها روابط خوبی 
با آلمان داشتند. بعضی از اشیایی را که برای شان مهم 
بود به آلمان می فرستادند تا به صورت دقیق درباره آنها 
تحقیق شود مثلًا تکه ای از نامه منتس��ب به پیامبر را 
فرستادند آزمایش و اسکن انجام دادند سپس متوجه 
ش��دند که مربوط به همان زمان پیامبر است. البته در 
خانقاه ها هم اش��یایی نگهداری  می ش��ده که احتمال 
دروغین بودن آنها وجود دارد ام��ا امپراتوری عثمانی 
نیازی به این دروغ ها نداش��ت چون رقیبی نداشتند تا 
خود را بهتر و معتبرتر نشان بدهند. ما نمی گوییم قطعاً 
آن اشیا مرتبط به پیامبر است، اما به هر حال همه اشیا 
جمع آوری شده را راستی آزمایی می کردند. امپراتوری 
عثمانی جبه و عمامه و شمشیر پیامبر را نصف روز به تن 
می کردند تا تأیید شود. وقتی امپراتوری عثمانی از بین 
رفت دولت سعودی این اشیا را می خواست برای همین 
به مذاکره با ترکیه پرداخت تا اینها را به دولت سعودی 
هدیه کند حتی اعلام کردند در ازای آنها یک چهارم نفت 
سعودی مادام برای شما باشد اما آن زمان اتاتورک این 

کار را نکرد و نپذیرفت.
آتاتورک ک�ه اعتق�ادی به دین و ش�ریعت 

نداشت تا از آن اعتبار کسب کند.
بله اما نیت سعودی ها قدرت طلبی بود که آتاتورک هم 
خودش دنبال آن بود. در بلاد اسلام کسی نمی تواند اسم 
خلیفه روی خود بگذارد. شما ببینید ملاعمر هم عنوان 
خلیفه نگذاشت و خودش را امیرالمؤمنین معرفی کرد. 
برای خلیفه بودن پایتخت باید دمشق، بغداد به خصوص 
مکه و مدینه باشد. سلاطین عثمانی چون برهمه این 
مناطق مسلط بودند عنوان خلیفه روی خود گذاشتند اما 
سعودی ها این شرایط را نداشتند. البته می توانند بگویند 
خلیفه هستند چون بر مکه و مدینه مستولی هستند ولی 
کشورهای دیگر مخالفت می کنند چون اشیای منسوب 
به پیامبر را ندارند تا مهر تأییدی بر خلافت شان باشد در 
حالی که این اشیا در ترکیه است. اگر امپراتوری عثمانی 
که آخرین عنوان خلافت را داشته، اشیای منسوب به 
پیامبر را به دولت سعودی واگذار می کرد به معنای تأیید 
بود و آتاتورک این را فهمید که سعودی ها می خواهند 
عنوان خلیفه را روی خود بگذارند برای همین با وجود 
پیشنهاد خیلی خوب سعودی ها، اشیا را به آنها نداد و در 
نتیجه آل سعود همچنان به دنبال این اشیا برای خود و 

کسب قدرت جهان اسلام است.

چن�د روز از ادغ�ام بخ�ش مل�ی و بین الملل�ی 
جش�نوار فیلم فجر می گ�ذرد ولی حاش�یه های 
این تصمیم همچنان ادام�ه دارد. برخی موافقان 
ادغام معتقدند جش�نواره ای ک�ه در کارگاه های 
آن ی�ک فیلمس�از خروجی نداش�ته باش�د باید 
برچیده ش�ود. از س�وی دیگر مخالفان این ادغام 
مدعی هس�تند که از ابتدا قرار بوده در جشنواره 
جهانی فیلم ه�ای ضدجریان نمایش داده ش�ود.

برنام�ه تلویزیونی »بی چارچ�وب« ابتدای هفته، 
میزبان گفت وگ�و و مناظ�ره ای بی�ن دو منتقد و 
روزنامه ن�گار محمدتق�ی فهیم منتقد س�ینما و 
کیوان کثیریان مدیر سابق روابط عمومی جشنواره 
جهانی بود که یکی از آنها با رویکرد موافق ادغام 
بخش های داخل�ی و بین الملل جش�نواره فجر و 
دیگری مخالف این ادغام ب�ه ارائه نظر پرداختند.

 جشنواره جهانی فجر یک رویداد خصوصی 
بود

محمدتقی فهیم منتقد سینمایی که با ادغام جشنواره 
جهانی و ملی فجر موافق است، پیرامون این جداسازی 
گفت: من به ش��دت طرفدار جش��نواره  ها هستم اما 
پس از اینکه اولین دوره جش��نواره پس از جداسازی 
برگزار ش��د، جزو اولین نفر هایی بودم که با انتش��ار 
یادداش��ت  هایی با این روند مخالفت کردم. پس من 
الزاماً مخالف جداس��ازی نیس��تم اما این جداسازی 
به دلیل محتوا، باعث از بین رفتن جش��نواره ش��د و 
اعتبار آن را از بین بردند و در نهایت به یک جشنواره 

خصوصی تبدیل شد که به نظر من کار غلطی است.
کیوان کثیریان که در دوره های پیش��ین جش��نواره 
جهانی، عنوان مدی��ر ارتباطات و رواب��ط عمومی را 
عهده دار بود، درباره حواش��ی پیرامون تبدیل شدن 
جش��نواره جهانی به محفلی برای بریز و بپاش های 
سینمایی توضیح داد: این حواشی واقعیت ندارد و باید 
همه این مباحث به همراه سند باشد. لزوم جداسازی 
این جشنواره که در زمان آقای رضاداد شکل گرفت 
و به مدت شش سال در بهار هر سال ادامه داشت این 
بود که بخش بین الملل جشنواره فجر که در بهمن ماه 
برگزار  می شد، اصولاً محو شده بود و سینمای ایران 
با این وس��عت نیاز به ی��ک جش��نواره بین المللی با 

استانداردهای بین المللی داشت.
او اضافه کرد: دلیل جداس��ازی جشنواره این بود که 
توجه به بخش بین المللی و فیلم های خارجی و مهمان 

خارجی جلب شود که در نهایت تصمیم بر این شد که 
جشنواره بین المللی فجر زمانی برگزار شود که بتوانیم 
مهمانان و ورک ش��اپ های خوبی برگزار کنیم که در 

نتیجه این پنج دوره به این صورت برگزار شد.
فهیم در پاس��خ به اینکه با توجه به س��امان گرفتن 
جشنواره جهانی فیلم فجر پس از گذشت شش سال 
و دریافت درجه الف و اعتب��ار کافی، ادغام آن به طور 
مجدد کار درس��تی اس��ت یا نه؟ گفت: مشکل من با 
همین کلمه اعتبار است! کدام اعتبار؟ جشنواره های 
رده A جهان��ی در اعتب��ار خودش��ان مانده اند! این 
اعتبارات را دوس��تان ما خودشان درس��ت کرده اند 
و هیچ اعتبار واقع��ی برای جش��نواره جهانی وجود 
ندارد و تمام آن فیک اس��ت! واقعیت این اس��ت که 
جشنواره های معتبر رده A از جمله کن، برلین و ونیز 
همه دچار مش��کلات اعتباری شده اند و همه مسائل 
را به امریکا پیوند زده اند به طوری که اگر چهره های 
معروف امریکا در جشنواره ها نباشند اعتباری ندارند. 
بخش بین المللی ما هم در این س��ال ها همین بود و 
مخاطب عادی و تخصصی آن مشخص نبود. زمانی که 
اولیور استون بش��ود مهم  ترین مهمان این جشنواره، 

تکلیف آن مشخص است!
 نمایش فیلم ه�ای مس�تقل و ضدجریان در 

جشنواره جهانی فجر
کثیریان  افزود: جشنواره به زمان کافی برای شناخته 
شدن نیاز دارد. ما در این پنج سال مهمان های خارجی 
بسیار خوبی داشتیم. جشنواره جهانی فیلم فجر شبیه 
کن و فرش قرمزی نیس��ت که آقای فهیم درباره آن 
صحبت می کنند. از ابتدا قرار بوده در جشنواره جهانی 
فیلم های ضدجریان نمایش داده شود و ما تلاش کنیم 
سینمای مستقل را در آنها پیدا کنیم. هدف از برگزاری 
جشنواره جهانی این بود که کشور های عربی و آسیا 
هدف شان جش��نواره جهانی فیلم فجر ایران بشود. 
دوس��تان قبول نمی کنند ولی از رژیم صهیونیستی 
جشنواره ای در نوبت A قرار دارد و زمانی که ما از این 
جشنواره عقب نشینی کنیم، آن جشنواره ها جای ما 
را می گیرند. علاوه بر آن همین کشور عربستان هم در 

حال برگزاری جشنواره جهانی است.
مدیر سابق روابط عمومی جشنواره جهانی افزود: ما 
به دنبال اسم نیس��تیم که اگر بودیم باید از خودمان 
بپرسیم وقتی پسر اولیور استون را یکی از جشنواره ها 
می آورد و ما می خواهیم دنیا را با حضور پس��ر اولیور 
اس��تون تکان دهیم، هیچ کس هیچ چیز نمی گوید و 

اعتبار وجود دارد ولی وقتی خود استون برای جشنواره 
جهانی فجر به ایران می آید، اعتباری وجود ندارد؟

فهیم در ادامه با اش��اره ب��ه اینکه جش��نواره فجر با 
جداسازی از حالت اولیه خود عبور کرده است، بیان 
کرد: من با بخش��ی از صحبت های کی��وان کثیریان 
مبنی بر ایجاد جشنواره ای که بتواند سینمای مستقل 
را نمایش دهد، موافقم ولی جشنواره جهانی در این 
امر موفق نبوده است و ما هویت جشنواره فجر را هم 
نابود کردی��م و آن را دو تکه کردیم. تع��داد موافقان 
این جداس��ازی در حال حاضر بسیار کم است و همه 
می دانیم که مخالفان این جداس��ازی از موافقان آن 

کمتر است.
کثیریان گفت: قطعاً جشنواره موافقانی دارد؛ به طور 

مثال نادر طالب زاده که از دوستان آقای فهیم هستند 
از موافقان جشنواره بودند. جش��نواره جهانی قطعاً 
ایراداتی دارد اما با همه این تفاسیر جزو جشنواره های
A  شده اس��ت. من می گویم با اهداف خودتان این 
جشنواره را که به اینجا رسیده اس��ت اداره کنید و 
آن را ب��ا روش خودتان حفظ کنی��د و اصل ماجرا را 
حذف نکنید. جش��نواره داری کار مش��کلی است و 
باید با آدم های مختلفی پیرام��ون آن مذاکره کرد. 
آقای فهیم در جریان هستند که جشنواره های فجر 
سال ۹۲ به قبل چگونه برگزار  می شد. در یکی از این 
جش��نواره های ادغام ش��ده فجر به جک نیکلسون 
جایزه دادن��د و روح او هم از این ماج��را بی خبر بود 
که فیلم��ش در این جش��نواره اس��ت! در حالی که 
در جش��نواره جهانی فیلم به ص��ورت قانونی فیلم 
خریداری و پخش می ش��ود و اگر قرار باشد دقایقی 
از فیلم هم به دلیل ضوابط ما حذف ش��ود، با اجازه 
کارگردان است، نه اینکه مانند جشنواره های قبلی 
که فیلم ها را مثله می کردند، س��ر کارگ��ردان را در 
هنگام نمایش آن سکانس گرم کنند که از مثله شدن 

فیلمش باخبر نشود.
فهیم با اشاره به اینکه جش��نواره جهانی فجر به یک 
جش��نواره لاکچری تبدیل ش��ده اس��ت، بیان کرد: 
ما جش��نواره ای تش��کیل داده ایم که در ابتدا نام آن 
جش��نواره مس��تضعفان بوده، اما حالا به جش��نواره 

لاکچری ترین های دنیا تبدیل شده است.

وی همچنین در پاس��خ به صحبت کثیریان مبنی بر 
حفظ جش��نواره جهانی و مدیریت آن، افزود: چنین 
چیزی ممکن نیست. چون از ابتدا این جشنواره غلط 
برگزار شده و بنیان آن کج گذاشته است. ما پیش از 
این در مقطعی جش��نواره را برگزار می کردیم که اگر 
چند نفر مهمان هم به ایران می آمدند، در دهه فجر با 
دیدن مسائل، مردم ایران و فیلم های ایران با دست پر 
بازمی گشتند و سفیری برای ایران بودند ولی زمانی 
که جشنواره در بهار برگزار  می شد، ما هیچ خروجی 
از زبان مهمان های خارجی مبنی بر شور و حال ایران 

نداریم.
 کارهای جعلی جشنواره جهانی برای رسیدن 

به فیاپف 
فهیم در پاسخ به این سؤال که ادغام شدن جشنواره 
جهانی و ملی را که رئیس سازمان سینمایی انجام داد، 
چه کسانی کارشناس��ی کرده اند، گفت: در این باره 
با صاحب نظران حوزه سینما، مش��ورت نشده و یک 
شخص تصمیم گرفته که جشنواره را مجدد ادغام کند 
ولی مهم این است که ادغام این جشنواره که مخالفان 
زیادی دارد، نتیجه خوبی دارد چراکه جش��نواره ای 
که در کارگاه های آن یک فیلمس��از خروجی نداشته 
جمع آوری می شود. جشنواره ای که برای رسیدن به 
فیاپف کارهای جعلی می کرد و دنباله روی مسیر سایر 

جشنواره های دیگر بود!
کثیریان در پاسخ به فهیم مبنی بر نداشتن کارگاه و 
پرورش فیلمساز گفت: ما بالای ۱00 کارگاه با افراد 
معتبر داشتیم؛ امثال مجید مجیدی را داشتیم که دو 
دوره داور جشنواره بود و سه دوره کارگاه برگزار کرد. 
اگر بخواهم از خروجی کارگاه جشنواره جهانی بگویم، 
در جشنواره تالین فردی جایزه گرفته و گفته که من 
در جشنواره فجر فیلمساز شده ام. در بخش دارالفنون 
دانشجویان فیلمسازی منطقه را جمع آوری می کردیم 
تا آموزش ببینند. این فعالیت  ها درازمدت است و باید 

طی زمان خروجی آن را ببینیم.
وی ادام��ه داد: همچنی��ن در بخ��ش ب��ازار ه��م 
خروجی  هایی وجود داش��ته است که سرمایه گذاران 
به صورت خودجوش هر س��اله در آن حضور داشتند 
ولی ما آمار دقیق��ی از آن نداریم، چ��ون یک تبادل 
خصوصی میان سرمایه گذار و صاحب اثر بوده است. 
ولی در مجموع اگر رئیس سازمان سینمایی بودم از 
دبیر جشنواره جهانی می خواستم که دستاوردهای 

جشنواره را برایم شرح دهد. 

صحت اشیاء منسوب به پیامبر)ص( در موزه توپقاپو قابل بررسی است
گفت وگوی »جوان« با استاد حوزه و متخصص کتاب های خطی

در مناظره سینمایی پیرامون ادغام جشنواره فجر مطرح شد

از ادعای جعل تا جشنواره فیلم های ضدجریان

معصومه طاهری
   گفت وگو

کارگردان نمایش  »گونه پرشگرهای 
جهشی« در گفت وگو با »جوان«:

رقابت برسر گرفتن سالن
در تئاتر جدی است

 محمد صادقی
خانواده تئاتر کش�ور منتظر ن�گاه حمایتگر 
و پرمه�ر دول�ت ب�ه هن�ر نمای�ش هس�تند 
ت�ا از مهجوری�ت فعل�ی فاصل�ه بگیرن�د.

الهه تنهایی کارگردان نمایش »گونه  پرشگرهای 
جهش��ی« با بیان ای��ن مطل��ب در گفت وگو با 
»جوان « در م��ورد این نمایش گفت: داس��تان 
نمایش درباره نویس��نده ای اس��ت ک��ه در حال 
نوشتن قصه اش است و ما شاهد حضور کاراکتر ها 
هستیم که در پشت بام خانه دو طبقه هستند و 
یکی از آنها تصمیم به پریدن دارد و دیگری مانع 
این کار می ش��ود و به مراتب ش��اهد اتفاق های 

متفاوت هستیم.
تنهایی دلیل انتخاب نمایشنامه »گونه  پرشگرهای 
جهش��ی« برای به روی صحنه ب��ردن را تطابق 
درونمایه نمایشنامه و حال وقت جامعه و داشتن 
دغدغه های مشترک بین افراد مختلف جامعه و 
کاراکتر ها در قصه بیان کرد و افزود: از طرفی این 
نمایشنامه به دلیل ساختار متفاوت و دارای تعلیق 
باعث تفکر در مخاطب  می ش��د، بنابراین دلیل 

دیگری برای انتخاب آن گردید.
وی در مورد تمرین و اج��رای تئاتر در روز هایی 
که داریم با کرونا دس��ت و پنجه ن��رم می کنیم 
گفت: تمرینات در دوران کرونا بس��یار سخت و 
طاقت فرساست چراکه مجبور استفاده از ماسک 
در تمامی ساعت تمرین و همچنین رعایت فاصله 
مش��خص از یکدیگر بودیم و همین امر ابتدا به 
ساکن، به تمامی کار ضربه محکمی وارد کرد، به 
این خاطر که بازیگری در این شرایط بسیار سخت 
و کارگردانی از آن سخت تر خواهد بود، از طرفی 
دیگر فضای روانی حاکم و موجود بسیار بد بوده 
و دائم با استرس و اضطراب پیش رفتیم، حال که 
به اجرا رسیدیم کرونا س��بب شده که مخاطبان 
به دلیل وحش��ت از این بیماری به تماشاخانه  ها 
تشریف نبرند و رفته رفته اجرای نمایش ها بدون 
مخاطب سپری شود و همین امر باعث می شود که 
خستگی بر تن مجموعه عوامل و بازیگران بماند و 

این حجم از زحمات کشیده شده بی اجر شود.
وی دلیل علاقه مندی خود برای انتخاب و اجرای 
س��بک کمدی را این گونه بیان کرد که س��بک 
کمدی در ایران با استقبال متفاوتی روبه روست. از 
نظر بنده ، به دلیل بیماری کووید ۱۹ و قرنطینه و 
هزاران مورد دیگر ، مردم عزیزمان غمگین شده اند 
و احتیاج به ش��اد ش��دن درونی دارند، بنابراین 
نمایش های کمدی جان مایه و درونمایه هر اتفاق 
را به شیرین  ترین حالت ممکن ادا می کند و باعث 
می ش��ود مخاطب عزیز، لبخند بزند و رفته رفته 
شادی به قلبش سرایت کند. از طرف دیگر سبک 
کمدی جنبه سرگرمی دارد و بسیار عمومی است ، 
بدین خاطر عموم افراد با آن همزادپنداری کرده و 

از آن لذت می برند.
وی در مورد اجرا در تماشاخانه های خصوصی و 
مفید واقع شدن این نوع تماشاخانه در کنار تئاتر 
بیان کرد: تماش��اخانه های خصوصی این امکان 
را فراهم کردند تا جوان تر ها و کم سابقه تر ها هم 
بتوانند خودشان را محک بزنند و اثرشان را خلق 
کنند و روی صحنه بیاورند، خصوصی سازی در 
برخی موارد مفید و در برخی موارد مضر اس��ت. 
از جایی که تئاتر بس��یار مهجور اس��ت و بودجه 
کمی به این خانواده تخصیص داده شده بنابراین 
رقابت در س��الن های دولتی برای گرفتن سالن 
بین کارگردانان بسیار س��خت و سنگین است، 
که ای کاش به این صورت نب��ود. از طرفی دیگر 
تماش��اخانه های خصوص��ی، قیمت های گزافی 
دارند که کمرشکن است و برای بردن کار به روی 

صحنه، بسیار باید هزینه کرد.
این هنرمند در مورد خواسته هنرمندان تئاتر از 
وزارت ارشاد گفت: به عنوان کارگردان از وزارت 
ارشاد عاجزانه خواستارم جمعیت آماری هنری را 
بشناسد و برای آنان ارزش مادی و معنوی قائل 
شود و در راه آبادانی تئاتر به این قشر کمک کند 
چراکه پلاک فرهنگ هر ملت، تئاتر آن مملکت 
است. فکر می کنم تمامی خانواده تئاتری کشور 
از دولت جدید خواهش دارند که از س��ر لطف و 
کرامت با این خانواده برخورد شود و نگاه ویژه ای 
به ای��ن خانواده همیش��ه مهجور مانده داش��ته 

باشند.
نمایش »گونه  پرشگرهای جهشی« نوشته »رچ 
اورلاف « به کارگردانی الهه تنهایی و تهیه کنندگی 
محمدجواد سخنور در مجموعه تئاتر دیوار چهارم 
روی صحنه رف��ت. در این نمای��ش محمدجواد 
بشارت، امید  رهبر، حامد  سوری و سعید اشراقیان 

ایفای نقش کردند.

گفت وگو

  گزارش

کثیری�ان: جش�نواره جهان�ی فیل�م 
فجر ش�بیه کن و فرش قرمزی نیست 
ک�ه آق�ای فهی�م درب�اره آن صحبت 
می کنن�د. از ابت�دا ق�رار ب�وده در 
جشنواره جهانی فیلم های ضدجریان 
نمای�ش داده ش�ود و ما ت�اش کنیم 
سینمای مس�تقل را در آنها پیدا کنیم

حقیقت امر این اس�ت که همه اش�یای 
منتسب در موزه لازم به تأیید نیستند 
ولی اگر حتی یک شیء از وجود مقدس 
پیامبر مانده باش�د برای ما ارزش�مند 
اس�ت. ای�ن اش�یا تاریخچ�ه دارن�د و 
در مناب�ع معتب�ر اهل تس�نن ازجمله 
صحیح بخاری به آنها اشاره شده است


